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جبران ۶۰ درصد از کم بارشی پاییز کشور در زمستان
در حالی که بارش های پاییز امسال در کشور ۴۰ درصد کمتر از نرمال بود ولی 
بارندگی های فرانرمال دو ماه نخســت زمستان سبب شد تا حدود ۶۰ درصد از 
این کسری جبران شود.به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان هواشناسی اعلام کرد: 
میانگین بارش کشور از ابتدای سال زراعی یعنی اول مهرماه تا کنون حدود ۱۱۰ 
میلی متر بوده که ۷۴ میلی متر آن از ابتدای زمستان تا ۲۶ بهمن دریافت شده 
اســت.با این وجود در حال حاضر میانگین بارش کشور حدود ۱۰ درصد کمتر 
از نرمال اســت و وضعیت بارندگی ها در ۲۵ استان منفی است.بیشترین میزان 
کسری بارش کشور تا این موقع از سال زراعی با مقدار ۱۷۳.۶ میلی متر مربوط 
به گیلان اســت. پس از آن استان های مازندران با ۱۱۷، گلستان ۷۹ و قزوین با 
۷۰ میلی متر کسری بارش نسبت به شرایط نرمال مواجه اند.این شرایط در حالی 
است که میزان بارش ها در کهگیلویه و بویراحمد ۱۵۰، بوشهر ۱۱۴ و چهارمحال 
و بختیاری حدود ۱۰۵ میلی متر بیشتر از نرمال بوده است.بارندگی های تهران اما 
اگرچه از ابتدای زمستان تا کنون در محدوده نرمال بوده اما کم بارشی گسترده 
پاییز سبب شــده تا میانگین بارش استان تهران از ابتدای سال زراعی تا کنون 

حدود ۴۰ درصد کمتر از نرمال باشد.

هوای تهران در شرایط ناسالم برای گروه های حساس 
روز شــنبه علی رغم روز تعطیل شاخص آلودگی هوای پایتخت روی عدد ۱۰۵ 
یعنی بازه ناســالم برای گروه های حســاس قرار داشت.به گزارش خبرنگار مهر، 
بر اساس اعلام شــرکت کنترل کیفیت هوا، روزگذشته شاخص آلودگی هوای 
پایتخت روی عدد ۱۰۵ یعنی بازه ناســالم برای گروه های حساس قرار داشت و 
طی ۲۴ ساعت روز جمعه نیز این شاخص روی عدد ۸۹ یعنی بازه قابل قبول قرار 
داشته است.بر اساس این گزارش پایتخت نشینان از ابتدای سال تاکنون ۱۶۸ روز 
هوای قابل قبول، ۱۲۴ روز هوای ناســالم برای گروه های حساس، ۳۴ روز هوای 
ناسالم برای همه افراد جامعه، دو روز هوای بسیار ناسالم، دو روز هوای خطرناک 

و تنها سه روز هوای پاک را تجربه کردند.
در مقایســه با سال قبل پایتخت نشــینان ۲۲۴ روز هوای قابل قبول، ۱۰۲ روز 
هوای ناسالم برای گروه های حساس، دو روز هوای پاک و شش روز هوای ناسالم 

را تجربه کرده بودند.

شناسایی ۴۶بیمار جدید کووید-۱۹ در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در شبانه روز از جمعه تا شنبه در کشور ۴۶ بیمار 
کووید ۱۹ شناســایی شدند و متاســفانه چهار بیمار نیز در این بازه زمانی جان 
خود را از دســت دادند.به گزارش ایســنا، از جمعه تا ۲۹ بهمن ماه ۱۴۰۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی و ۳۵ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ 
میلیون و ۵۶۶ هزار و ۴۳۶ نفر رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۴ نفر 
از بیماران کووید۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری به ۱۴۴ هزار و ۷۹۷ رسید.خوشــبختانه تا کنون ۷ میلیون و ۳۳۸ 
هزار و ۶۶۰ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. ۲۶۲ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها 
تحــت مراقبت قــرار دارند.همچنین تا کنون ۵۵ میلیــون و ۱۸۶ هزار و ۲۹۴ 
آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشــور انجام شده است.تا کنون ۶۵ میلیون و 
۱۹۸ هــزار و ۸۰۳ نفر دُز اول، ۵۸ میلیون و ۵۹۲ هزار و ۵۹۸ نفر دُز دوم و ۳۱ 
میلیون و ۶۲۸ هزار و ۴۸۷ نفر، دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند 
و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۴۱۹ هزار و ۸۸۸ 

دُز رسید.

افزایش شمار شهرهای در وضعیت آبی کرونا 
با اضافه شدن پنج شهر جدید؛ تعداد شهرهای با وضعیت آبی کرونا در کشور به 
۳۵۷ شــهر رسید. بنابر اعلام وزارت بهداشت، بر اساس آخرین به روز رسانی ها، 
تعداد شــهرهای با وضعیت قرمز کرونا در کشور همانند هفته های گذشته صفر 
اســت و تعداد شــهرهای با وضعیت نارنجی نیز یک شهر است.همچنین تعداد 
شــهرهای با وضعیت زرد از ۹۵ به ۹۰ شهر و تعداد شهرهای با وضعیت آبی از 
۳۵۲ به ۳۵۷ شــهر رسید.بر این اساس در حال حاضر هیچ شهری در کشور در 
وضعیت قرمز کرونا نیســت، یک شهر در وضعیت نارنجی، ۹۰ شهر در وضعیت 

زرد و ۳۵۷ شهر نیز در وضعیت آبی قرار دارند.

نظام پرداخت پزشکان تامین اجتماعی تغییر می کند
مدیرکل درمان غیرمستقیم سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه پیشنهاد ما برای 
اصلاح نظام پرداخت پزشکان تامین اجتماعی در حال ارسال به هیئت مدیره است 
تا پس از تصویب در هیئت مدیره، مجوزهای لازم از سوی هیئت امنا صادر و به 
ما ابلاغ شود گفت: پس از ابلاغ مصوبه پیشنهادی مذکور، نظام پرداخت جدید را 
خواهیم داشت.مهدی ناقوسی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
راهکار تامین اجتماعی برای مقابله با مهاجرت پزشکان از مراکز ملکی این سازمان 
به علت تفاوت پرداختی که با سایر مراکز درمانی دولتی و خصوصی دارند اظهار 
کرد: نظام پرداخت ما به پزشــکان بر اساس تعرفه دولتی است که ۹۰ درصدش 
را پرداخت می کنیم.وی افزود: دولت مصوبه شــورای عالــی بیمه را به ما ابلاغ 
می کند، ولی از آنجاکه فاصله بین تعرفه دولتی با سایر تعرفه ها زیاد بود، جلسات 
کارشناسی متعددی برگزار شد که اکنون به جمع بندی رسیده و پیشنهاد ما در 
حال ارســال به هیئت مدیره است تا پس از تصویب در هیئت مدیره، مجوزهای 
لازم از ســوی هیئت امنا صادر و به ما ابلاغ شــود.مدیرکل درمان غیرمستقیم 
سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه پس از ابلاغ مصوبه پیشنهادی مذکور، نظام 
پرداخت جدید را خواهیم داشت و خدمات همکاران پزشک ما جبران خواهد شد 

گفت: از این رهگذر، حفظ و نگه داشت پزشکان را خواهیم داشت.

دو سناریوی کووید-۱۹ برای نوروز 
 کرونا در چه صورتی تمام می شود؟

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت ضمن تشــریح  
وضعیت فعلی کرونا در کشور، درباره شرایط بیماری در روزهای منتهی به عید 
نوروز، دو سناریو را مطرح کرد.دکتر بابک عشرتی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه با نگاه به آمار جهانی کرونا متوجه روند کاهشــی آن می شویم، گفت: 
موجی هم که اخیرا برخی کشــورها با آن درگیر شــده بودند در حال فروکش 
است. در مورد ایران فکر می کردیم یک افزایش مواردی از بیماری در اوایل بهمن 
ماه داشته باشیم که چنین اتفاقی هم افتاد اما خوشبختانه این افزایش موارد به 
صورت شدید رخ نداد و سیستم درمانی و بیمارستانی تحت الشعاع قرار نگرفت .

وی افزود: ما طی سه سال گذشته آموختیم که چهره کرونا به طور مداوم در حال 
تغییر است و جهش ها و مشکلات جدیدی به وجود می آید که از این رو نمی توان 
کرونا را تمام شــده تصور کرد و این مهم ســبب می شود همیشه برای مقابله با 
کرونا آماده باشــیم.این اپیدمیولوژیست، تاکید کرد: به نظر می آید با کرونا هم 
روندی مشابه آنفلوآنزا در پیش خواهیم داشت یعنی همانگونه که هرسال پاییز 
و زمستان منتظر آنفلوآنزا هستیم، درمورد کرونا هم باید بدانیم که ویروس کنار 
ما است و هر از چند گاهی بیشتر خود را نشان خواهد داد مگر اینکه یا جهش 
جدیدی در آن رخ دهد که ویروس بسیار ضعیف شود و یا درمان و واکسن قطعی 
آن کشــف شود.وی با اشاره به اینکه همچنان آخرین جهش های مطرح شده از 
کرونا سویه های XBB و BQ1 است، اظهار کرد: البته اگر سویه ای جدیدتر و 
قوی تر در نقطه ای از دنیا بروز کند به احتمال خیلی زیاد به ایران هم می رســد 
و این موضوع دور از تصور و انتظار نیســت.او درباره پیش بینی از وضعیت کرونا 
طی روزهای آتی، تصریح کرد: تا ۱۵ روز آینده همین شرایطی که اکنون برقرار 
اســت، ادامه خواهد داشــت. معمولا بعد از تعطیلات طولانی مدت مثل نوروز، 
افزایش موارد بیماری قابل انتظار است اما، پیش بینی برای اینکه شدت بیماری 
چقدر خواهد شد فعلا زود است. از سوی دیگر امسال با توجه به آغاز ماه مبارک 
رمضان همزمان با تعطیلات نوروز این احتمال هم وجود دارد که سفرها و دید و 
بازدیدها کمتر شود که متعاقب آن بیماری زایی کاهش یابد.عشرتی درخصوص 
بروز ســایر بیماری های تنفسی، گفت: موارد زیادی از بیماری های حاد تنفسی 
فعلی، آنفلوآنزا اســت؛ بنابراین انتظار داریم تا اواخر اسفندماه این روند ادامه دار 
باشــد. شیوه مقابله بیماری های تنفسی چندان تفاوت چشمگیری ندارد و باید 

مراقب باشیم. 
نگرانی ما مصرف بی رویه آنتی بیوتیک اســت که به سرعت مقاومت دارویی رخ 
می دهد از این رو از مردم می خواهم اگر علائم ســرماخوردگی دارند در مراجعه 
به پزشــک درخواســت تجویز آنتی بیوتیک نکنند، چون بی اثر است. از طرفی 
همانند گذشــته کسانی که علائم دارند باید در منزل بمانند تا از انتقال بیماری  

به سایرین جلوگیری کنند.

اخبار کوتاه

سلامت

اولویت هایی که در آموزش و پرورش رعایت نمی شود

از »مسمومیت سریالی در قم« تا »اخراج معلم قائمشهری«

بررسی ۱۶ هزار ساختمان بلند مرتبه در پایتخت شروع شد

آغاز شناسایی متروپل های تهران

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد

۳ قلم دارو در صدر تجویز پزشکان

آموزش  روانبخش:  محمدحسین   - اجتماعی  گروه 
و پــرورش در ماه هــای اخیر با مســائل مختلفی روبرو 
بوده است، مســائلی که متاسفانه ضعف مدیریت در این 
وزارتخانه باعث شــده که حل آنها با مشکل روبرو شود. 
مهمترین مســاله برای معلمان، داســتان قدیمی رتبه 
بندی معلمان اســت که علی رغم تبلیغات و و عده های 
بســیار، چندان مورد رضایت معلمان نیست و آنها هنوز 
در این خصوص گله های بســیار دارند. نارضایتی معلمان 
از حقوق دریافتی چندی پیش صدای یکی از نمایندگان 
مجلــس را هم درآورد که در تذکــری به رئیس جمهور 
گفت: حقوق وزیر آموزش و پرورش را قطع کنید تا دردر 
معلمان را بچشــد.از سوی دیگر موضوع تعطیلی مدارس 
به علت آلودگی هوا هم داســتانی بود که این وزارتخانه 
را درگیر کــرد. وزیر آموزش و پرورش یک بار اعلام کرد 
که نباید بــه خاطر آلودگی مدارس را تعطیل کنند و در 
این خصوص نامه ای به رئیس جمهور نوشــت! متاسفانه 
نگاه غیرکارشناســی وی در این خصوص هم مشــخص 
بود؛ اینکه مثل مکتب دارهای صد ســال پیش فقط در 
فکر این اســت که بچه ها را به هر وســیله ای به مدرسه 
بکشــاند و همه همتش صرف این است که از فرار بچه ها 
از مدرسه جلوگیری کند.اما در هفته های اخیر دو موضوع 
جدید به مشــکلات و ســوء مدیریت های این وزارتخانه 
اضافه شد. اولین موضوع، مسمومیت سریالی در مدارس 
دخترانه قم بود که متاســفانه تا مدتها هیچ واکنشــی از 
ســوی وزیر در این خصوص شنیده نشد و به تازگی وی 
اعلام کرده که این موضوع بیشــتر شــایعه است! یوسف 
نوری چهارشنبه هفته پیش در حاشیه جلسه امروز هیات 
دولــت در جمع خبرنگاران درباره مســمومیت ادامه دار 
دانش آموزان در قم و تهران اظهار داشت: بخش اعظم این 
مشکل ناشی از شایعاتی است که مردم و دانش آموزان را 
دچار ترس کرده اســت.وی همچنین خبر داد: از مراجع 
ذی صلاح گزارش گرفتیم و گفتند مشــکلی وجود ندارد. 
در تعدادی از مدارس این بو احساس شده بود که تعدادی 
از دانش آموزان به بیمارستان  رفتند. برخی از آن ها چون 
دارای بیماری های زمینه ای بودند پزشــکان آن ها را نگه 
داشتند. این موضوع اکنون بیشــتر تحت تاثیر شایعات 
اســت. رســانه ها کمک کنند تا شــایعات از بین برود و 
مدارس به ادامه فعالیت بپردازند.وی خاطرنشان کرد: وزیر 
بهداشت هم خبر دادند که مشکلی نیست و دانش آموزان 
می تواننــد در مدارس حضور پیدا کنند. البته خبر نهایی 
را هــم امروز اعلام خواهند کرد.این در حالی اســت که 
گزارش های مختلفی از این موضوع در رســانه ها منتشر 
شده و به هیچ وجه نمی توان این موضوع را این قدر ساده 
گرفت و یا به تعبیر بهتر، صورت مساله را با بی خیالی و 

بی تدبیری پاک کرد. حتی اگر موضوع شایعه هم باشد، 
این وزارتخانه و مسئولانش موظف هستند با گزارش های 
دقیق به مردم، نگرانی هــا را رفع کنند.در روزی که این 
اظهارنظر از ســوی وزیر آموزش و پرورش منتشــر شد، 
گروهی از والدین دانــش آموزان قمی، امروز در اعتراض 
به شــرایط فعلی مدارس قم و تکرار علائم مســمومیت 
در برخی از دانــش آموزان در مقابل درب فرمانداری قم 
تجمع کردند و خواستار رسیدگی به این موضوع از سوی 
مسوولان شــدند.والدین در این تجمع که از ساعت ۱۱ 
آغاز شد، خواستار جوابگویی شفاف مسوولان به موضوع 
مســمویت احتمالی در مــدارس شــدند.آنها همچنین 
خواســتار شفافیت مسوولان در پاســخ گویی به چرایی 
علل این حوادث شــدند و به خاطــر نگرانی از وضعیت 
جسمی دانش آموزان، خواســتار برگزاری غیر حضوری 
مدارس قم تا مشخص شدند علت حوادث بودند.گروهی 
از تجمــع کنندگان پس از حضــور فرماندار قم در جمع 
تجمع کنندگان به نمازخانه فرمانداری قم هدایت شدند 
و نگرانی خود را از وضعیــت موجود اعلام کردند.عباس 
ذاکریان فرماندار قم، علیرضا رحیمی مدیرکل آموزش و 
پرورش اســتان قم و مجید محبی معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی قم به سوالات آنها پاسخ گفتند.فرماندار قم 
با اشاره به منفی شدن نتایج تمام آزمایشات و نمونه های 
گرفته شده از دانش آموزان قمی دچار علائم مسمومیت 
در عالــی ترین آزمایشــگاه های مرجع در تهــران، ابراز 
داشــت: تاکنون موردی از مشاهده آلودگی و مسمومیت 

در خون و نمونه های گرفته شــده از دانش آموزان مورد 
آزمایش مشــاهده نشــده و اولیای دانش آمــوزان باید 
بدانند که تاکنون هیچ  فردی بخاطر علائم مشــکوک به 
مســمومیت  دچار عارضه ای نشده است.مدیرکل آموزش 
و پرورش قم نیز با اشــاره به ایــن موضوع که گروهی از 
خانواده ها خواستار غیرحضوری کردن مدارس و گروهی 
نیز خواستار برگزاری حضوری کلاس های درس هستند 
گفت: وظیفه اداره کل آموزش و پرورش قم ارائه خدمات 
آموزشی به کلیه دانش آموزان است و ما تمام تلاش خود 
را می کنیم شرایط خواسته های هر دو گروه را فراهم کنیم. 
»شفافیت، شفافیت« و »تدریس را آنلاین کنید« از جمله 
شعارهای تجمع کنندگان بود.شاید همین امر باعث شد 
که این وزیر روز جمعه راهی قم شــود و از دانش آموزان 
مســموم شــده عیادت کند و بفهمد که موضوع شایعه 
نبوده اســت. در گزارشــی که از صداو سیما پخش شد،  
نوری در عیادت دانش آموزان مسموم شده در قم ضمن 
عذرخواهی از خانواده ها قول پیگیری این مسئله را داد.در 
کنار این موضوع، انتشار کلیپی از خواندن یک ترانه محلی 
در یک کلاس در قائم شــهر، باعث توجه به این موضوع 
شد و برخلاف موضوع مسمومیت سریالی که بیش از یک 
ماه است با بی توجهی مواجه است، بلافاصله اعلام شد که 
معلمی که دراین کلاس بوده ، اخراج شده است و مدرسه 
هم احتمالا تعطیل می شــود. به این ترتیب یک بار دیگر 
مشخص شد که مســئولان این وازارتخانه به هیچ وجه 
نه متوجه اولویت ها هســتند و نه می توانند تصمیم های 

عقلانی ای بگیرند. پنج شــنبه گذشته مدیر کل آموزش 
و پرورش مازنــدران گفت: به دنبال پخش آهنگ مبتذل 
توســط معلم یک مدرسه در شهرستان قائمشهر برخورد 
اداری لازم انجام شــد و ضمن قطــع همکاری با وی، به 
احتمال مجوز فعالیت مدرســه نیز لغو خواهد شــد.این 
موضوع با واکنش منفی مردم و رسانه ها روبرو شد. ایسنا 
در گزارشــی در این خصوص نوشت: آنچه مسلم است نه 
معلم قائمشــهری، نه کــودکان کلاس درس و نه حتی 
والدین  آن ها که احتمالا همگی اکانت اینستاگرامی معلم 
فرزندانشان را داشــته اند و نه حتی کادر مدرسه متوجه 
قبح و بدی این ماجرا نبوده اند. بی اطلاعی یک معلم جوان  
از قوانیــن حقوق کودکان و حتــی درک وی از محتوای 
نامناسب موسیقی استفاده شده در کلاس درسش نشان 
می دهــد علت این معلول جایــی فراتر از کلاس درس و 
حتی آن مدرســه است. اگرچه معلم دارد به نشانه تاسف 
در ویدیوی منتشــر شده سرتکان می دهد اما این تاسف 
همراه با ضبط فیلم بیشتر شبیه یک اقدام نمایشی است 
تا یک تاســف معلمانه.معلم و مدرسه قائم شهری اولین 
متخلفان رفتارهای نامناسب با کودکان به لحاظ فرهنگی 
نیستند. آخرین هم نخواهند بود. مشکل فرآیند آموزشی 
معلم هاست که تعدد نمونه های مشابه نیز نشان می دهد 
چیزی در مورد حقوق کودکان نه تنها به والدین آموزش 
داده نشــده بلکه حتی معلمان مدارس نیز از این موضوع 
بی خبرند و مسئولین آموزش و پرورشی باید چاره ای برای 
این موضوع بیندیشــند. سواد رسانه ای حالا چیزی فراتر 
از ســواد اینترنت و کامپیوتر است و اینطور که پیداست 
باید آموزش های ضمن خدمت ادامه داری همراه با قوانین 
جدید که هرساله ممکن است اضافه و یا دچار تغییراتی 
شوند به معلمان و کادر آموزشی مدرسه داده شود. مثل 
قانون حمایت از کودکان و نوجوانان که برای جلوگیری از 
بهره کشی از کودکان و نوجوانان در خردادماه ۹۹ تنظیم 
شد و نیازمند توضیح، تفســیر و مثال مصادیق است.در 
بخش دیگری از این گزارش آمده اســت: آیا کسانی که 
از روی دلسوزی حکم به اخراج این معلم داده اند و حتی 
پا را فراتر گذاشــتند از لغو مجوز مدرســه حرف زدند به 
آوارگی ایــن دانش آموزان و بلاتکلیفی آن ها در روزهای 
پایانی سال فکر کرده اند؟ آیا اخراج معلم قائمشهری که 
به هر دلیلی ولو غلط توانسته بود همراهی دانش آموزانش 
را داشــته باشد به سلامت روح و روان آنان ضربه نخواهد 
زد؟ آیا این دانش آموزان را متوجه اشتباه صورت گرفته 
می کند؟ اثراث آموزشی مثبت این اخراج و این لغو مجوز 
چه خواهد بود؟ این ها همه سوالاتی ســت که مسئولان 
آموزش و پرورشــی و حتی کسانی که موافق حکم صادر 

شده بودند باید به آن جواب منطقی و عقلانی بدهند.

رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران از 
آغاز بررسی ایمنی ۱۶ هزار ساختمان بلند مرتبه و مهم در 
پایتخت خبر داد و توضیحاتی درباره زلزله محتمل بزرگ 
در تهران ارائه داد.به گــزارش خبرگزاری مهر، همزمان با 
وقوع زمین لرزه اخیر در ترکیه و کشــته و مصدوم شدن 
تعــداد زیادی از افراد در این حادثه دلخراش موضوع زلزله 
در تهران هم داغ شــده اســت، موضوعی که تاکنون افراد 
زیادی نسبت به وقوع آن هشدار داده اند. کابوس وقوع زلزله 
در اســتان تهران با حدود ۱۳ میلیون نفر جمعیت و بافتی 
فرســوده و ناایمن، سبب دلنگرانی کارشناسان شده است.

مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران می گوید باید 
مقاوم ســازی ســاختمان ها در برابر زلزله انجام شود و اگر 
ساختمان مقاوم نســازیم، زلزله در تهران می تواند فاجعه 
قرن باشــد. ید تلاش خود را به کارگیریم و سازمان نظام 
مهندســی و وزارت راه و شهرســازی نیز در ساخت و ساز 
مســئول هستند. اگر تغییری در ســاخت و ساز نداده ایم، 
باید این تغییر را ایجاد کنیم تا ســاختمان ها در برابر زلزله 
مقاوم باشند.درباره موضوع زلزله در تهران به سراغ مهدی 
نصیری رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران رفتیم. وی در گفت گو با خبرنگار مهر درباره موضوع 
زلزله در پایتخت اظهار داشــت: زمین لرزه در تهران به هر 
حال به وقوع می پیوندد همانطور که در ســال های گذشته 
و در طول تاریخ این حادثه رخ داده است. گسل های اصلی 

و فرعــی و پراکنده متعددی در شــهر تهران وجود دارد و 
حتــی اگر مطالعات پهنه بندی گســل ها صــورت گیرد، 
ممکن است گســل های اصلی دیگری هم کشف شود.وی 
با اشــاره به اینکه در تهران از هر گسل فاصله بگیریم، به 
گســل دیگری نزدیک می شویم، تأکید کرد: رفتار تاریخی 
گســل ها و مطالعات زمین شناسی نشان می دهد احتمال 
زمین لرزه با بزرگی ۷ ریشتر و بالاتر در تهران وجود دارد. به 
لحاظ میزان انرژی زمین لرزه هرچه ریشتر بالاتر رود قدرت 
تخریب آن ۳۲ برابر می شود. در تهران باید آماده باشیم چرا 
که هر لحظه ممکن است با زلزله بزرگ مواجه شویم.رئیس 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران گفت: زمین 
لــرزه ترکیه ربطی به زمین لرزه در تهران و مناطق اطراف 
آن ندارد و وقوع زمین لرزه آنجا اثری بر گسل های پایتخت 
ندارد ولی تهران فی نفســه زلزله خیز است و مسئولین و 

مردم باید آماده باشند.
خبرهای جدید از زلزله تهران

نصیری تصریح کرد: باید به سمت پیشگیری و اثرات ناشی 
از زمیــن لرزه پیش رویم. بحث آمادگــی در برابر حوادث 

بســیار حائز اهمیت است. متأسفانه بســیاری از مواقع به 
جای پیشگیری به موضوع بازسازی و اقدامات پس از زمین 
لرزه پرداخته می شود.رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران گفت: هفته جاری مانوری در تهران به 
صورت سراسری در ۲۳ مکان با احتمال زلزله ۵.۲ ریشتری 
به صورت دورمیزی داشــتیم که سازمان مدیریت بحران و 
۲۲ منطقه به ریاســت شهرداران آنها در این مانور شرکت 
داشتند. تمرین خوبی انجام گرفت و امیدواریم برنامه ها به 
خوبی پیش رود.وی ادامه داد: با زمین لرزه ۵.۲ ریشــتری 
انتظار تخریب وســیع نداریم اما بــا افزایش میزان بزرگی 
زمین لرزه و به عبارتی وقوع زمین لرزه های ۵.۵ و ۶ ریشتر 
احتمال تخریب به واسطه وجود بافت های فرسوده و ناایمن 
زیاد اســت.نصیری اظهار داشــت: ما در سازمان مدیریت 
بحران کار اصلی مان پیشــگیری از وقوع زلزله اســت و به 
عبارتی مسئول تغییر سیاست گذاری، ریل گذاری و جهت 

گذاری هستیم.
شهروندان ۳ کیف اضطراری آماده کنند

وی افزود: باید شهروندان به موضوع خوداتکایی توجه ویژه 

داشــته باشند و کیف اضطراری را در ماشین، خانه و محل 
کار در نظر گیرند و آماده کنند. ما آموزش های رایگان برای 
شهروندان در نظر گرفتیم که می توانند با مراجعه به سایت 
مدیریت بحران تهران و یا خانه های دوام در سرای محلات 
و پایگاه های مدیریت بحران مراجعه کنند و از آموزش های 
رایــگان خود امــدادی بهره مند شــوند.رئیس ســازمان 
پیشــگیری و مدیریت بحران شــهر تهران گفت: ارزیابی 
ایمنی از ساختمان های بلندمرتبه و مهم را آغاز کرده ایم و 
حدود ۱۶ هزار ساختمان طی تفاهم نامه با ۹ دستگاه این 
ارزیابی صورت می گیرد.وی افزود: وزارت راه و شهرسازی، 
نظام مهندســی، معاونت فنی و عمرانی شهرداری، فاوای 
شهرداری، وزارت کار و… و. از جمله دستگاه هایی هستند 
که در این برنامه تفاهم نامه ای را با سازمان مدیریت بحران 
تهران دارند.نصیری تأکید کرد: هر روز ۲۲ ون و هر منطقه 
یک ون کارشناس برای این بررسی ها در نظر گرفته شده و 
ارزیابی از هزار ساختمان تا پایان سال انجام می شود و قرار 
است نتایج را پس از پایان بررسی هزار مورد اعلام کنیم و 
بگوییم که ساختمان وضعیت قرمز، نارنجی، زرد و یا سفید 
به لحاظ ایمنی دارد.رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران گفت: در بحث ایمنی فقط موضوع حریق 
نیست بلکه مباحث مختلفی را در بر می گیرد و به عبارتی 
می توان گفت نه تنها ســاختمان های مشابه پلاسکو بلکه 

مشابه متروپل ارزیابی می شوند.

معاون وزیر بهداشــت و رئیس سازمان غذا و دارو گفت: 
ذخایر دارویی کشــور در مقایســه با سه ماه گذشته در 
وضعیــت پایداری قــرار دارد؛ به طوریکــه بیش از ۶۰ 
درصد اقلام دارویی بیش از شش ماه موجودی مناسبی 
دارند.به گزارش ایسنا، دکتر سید حیدر محمدی گفت: 
جلســات خوبی در خصوص بودجه دارو در کمیسیون 
تلفیق برگزار شد و ادامه برنامه ریزی ها به صحن مجلس 
منوط اســت که خوشــبختانه اکثر بندهای پیشنهادی 

وزارت بهداشت تصویب شده است.
وی افزود: در بند »واو« بودجه دارو به ســازمان برنامه 
و بودجه پیشــنهاد داده شــده بود، قیمت گذاری دارو 
به شــورای عالی بیمه ســلامت واگذار شود که موضوع 
خطرناکــی بــود و اگر قیمت گذاری از ســازمان غذا و 
دارو خارج و به شــورای عالی بیمه داده می شــد، عملا 
قیمــت گذاری انجام نمی شــد و نتایــج آن به صورت 
کمبودهای دارویی مشهود می شد؛ چراکه شورای عالی 
بیمه ســاختار پیچیده ای دارد و شاید هر سه چهار ماه 
یکبار جلسه ای تشکیل شود و اینکه اگر اقلام دارویی و 
تجهیزات در آنجا مورد بررسی قرار گیرد و بعد از آن به 

تصویب هیئت وزیران برسد، پروسه طولانی می شد.وی 
یکی از چالش ها در حوزه کمبود دارو را تامین نقدینگی 
شرکت ها عنوان کرد و گفت: با پیگیری های انجام شده، 
بخشی از نقدینگی از طریق تسهیلات بانکی تامین شد 
و برای تامین مابقی نیز رایزنی ها انجام شــده اما نتیجه 

ای حاصل نشده است.
معــاون وزیر بهداشــت تصریح کرد: در تلاشــیم چهار 
درصد اقلام دارویــی که موجودی آنها کمتر از یک ماه 
است را به سه ماه افزایش دهیم. بخشی از کمبود آنتی 
بیوتیک خوراکی هم به وســیله واردات جبران شد و در 
حال حاضر ذخیره خوبی تا پایان سال و فصل بهار سال 

آینده داریم.
وی با اشــاره به چهار برابر شدن میزان تامین داروهای 
بیهوشی گفت: افزایش مراجعه بیماران به مراکز درمانی 
و افزایــش عمل های جراحــی از دلایل افزایش مصرف 

این داروهاست. 
دارو باید به صورت منطقی توســط پزشکان تجویز شود 

تا مصرف نیز منطقی باشد.
محمدی از تولید تعدادی داروی بیهوشــی برای اولین 
بار در کشــور خبر داد و خاطر نشان کرد: بر این اساس، 

دغدغه در حوزه کمبود دارویی برطرف خواهد شد.
رئیس ســازمان غذا و دارو با بیــان اینکه طی دو ماه و 
نیم گذشته ماهانه به صورت میانگین ۲۰ میلیون سرم 
در بازار توزیع شده است، عنوان کرد: با این وجود هنوز 
ســرم در برخی مراکز خصوصی به صورت کنترل شده، 

توزیع می شود.
همچنین در گذشــته میزان تامین ماهانــه پروپوفول 
۲۰۰هزار عدد بــود اما در حاضر این عدد به ۸۰۰ هزار 
رســیده که البته هنوز نیاز بازار برطرف نشده است.وی 
تاکید کرد: در حال حاضر هیــچ نگرانی در تامین دارو 

نداریــم و پیش بینی می کنیم ذخایــر دارویی تا پایان 
ســال چندین برابر شــود و مردم در تامین دارو آسوده 

خاطر باشند.
بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، معاون وزیر بهداشــت 
وضعیت داروهای شــیمی درمانی و انکولوژی را مناسب 
عنوان کرد و ادامه داد: اکثر داروهای این بیماران تولید 
داخل هســتند و در هفته آینده نیــز از تعداد زیادی از 
داروهایی که در یک ماه گذشته تولید شده اند، رونمایی 

خواهد شد.
رئیس ســازمان غذا و دارو با بیــان اینکه آمار مصرف 
انواع داروها از ســوی سازمان به صورت مستند براساس 
داشبورد اطلاعاتی ســامانه تیتک اعلام می شود، گفت: 
میزان مصرف ســرم و داروهایی مثل پروپوفول بالاست، 
همچنین مصرف داروهایی مانند آموکســی ســیلین ۳ 
برابر، آزیترومایسین ۱۰ برابر و کواموکسی کلاو نسبت 

به اول سال ۲۰ برابر شده است.
به گفته محمدی، داروهایی مانند ســرم سدیم کلراید، 
دیفن هیدرامین و دگزامتازون در صدر داروهای تجویزی 

پزشکان بوده است.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر چهارمحال و بختیاری 
از توزیــع اقلام ضروری بین ۴۰ روســتای محاصره 
در برف خبرداد.به گزارش خبرگزاری مهر، مســعود 
مثنوی مدیر عامل بااشاره به اقدامات جمعیت هلال 
احمر اســتان چهارمحال و بختیاری در حادثه بارش 
بــرف گفت: از دقایق اولیه بارش برف و کولاک اخیر 
امدادگران، نجاتگران و کارکنان جمعیت هلال احمر 
اســتان در کنار مردم بودند و با عملیات مختلف به 
مردم امدادرسانی کردند.مثنوی یاد آور شد: با توجه 
به کوهستانی بودن استان بویژه شهرستان کوهرنگ 
و عدم دسترسی زمینی به بسیاری از نقاط، جمعیت 
هلال احمر اســتان با استفاده از ۳ فروند بالگرد، یک 
فرونــد متعلق بــه جمعیت هلال احمــر و ۲ فروند 
متعلق به هوانیروز، موفق به انتقال ۷ تن مواد غذایی 
و زیســتی به ۴۰ روســتای محاصره در بــرف و را 
دسترسی مسدود شهرستان کوهرنگ شد. وی افزود: 
از ابتدای بارشــها تا جمعه ۲۸ بهمن ماه ۴۴ حادثه 
شــامل ۲۵ حادثه برف و کولاک، ۴ حادثه جاده ای و 
۱۰ حادثه ریزش آوار و ۱۱ مورد سیل و آب گرفتگی 
و یک مورد کوهستان توسط امدادگران این جمعیت 

امدادرسانی شد.مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان 
با بیان اینکه نحوه امدادرسانی در شهرها و روستاهای 
اســتان به دو شــکل اعزام بالگــرد و ترابری زمینی 
انجام گرفته خاطرنشان کرد: جمعیت هلال احمر در 
سطح شهرستان های استان اعزام ۱۵ سورتی پرواز به 
روســتاهای محاصره در برف و کولاک، اقدام به ارائه 
خدمات بــه حادثه دیدگان نمود.مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر چهارمحال و بختیاری از اعزام ۱۵۵ تیم 
عملیاتی با حضور ۵۵۸ امدادگر و نجاتگر به همراه ۵۱ 
دســتگاه آمبولانس به مناطق برف گرفته خبر داد و 
گفت: در این مدت ۲۱۳ نفر اســکان اضطراری داده 
شــدند و همچنین ۱۴ نفر به مراکز درمانی منتقل 
شــدند.مثنوی در پایــان گفت: در طرح زمســتانه 
جمعیت هلال احمر استان ۲۲ پایگاه امداد و نجات 
این جمعیت شــامل پایگاه امــداد و نجات جاده ای، 
کوهســتان و پایگاه موقت با تمام تجهیزات از جمله 
خودرو، آمبولانس و تجهیزات امدادرســانی و حضور 
۸۳۵ امدادگر و نجات گر شامل ۱۷۶ نفر خواهر، ۶۵۹ 
نفر برادر و ۱۸ نفر عضو تیم ایثار آماده خدمات رسانی 

به مردم و حادثه دیدگان استان هستند.

رئیس ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران از پاکســازی کامل رود دره فرحزاد 
از وجــود معتادین متجاهر و کارتن خواب ها خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر احمد احمدی صدر در مورد 
پاکســازی رود دره فرحزاد از وجود معتادین متجاهر 
و خرده فروشــان مواد مخدر، گفت: یکی از مطالبات 
جدی شــهروندان به خصــوص در مناطــق ۲ و ۵، 
پاکســازی دره فرحزاد از معتادیــن متجاهر و خرده 
فروشان مواد مخدر بود تا پس از سال ها امنیت در رود 
دره برقرار شود و این مکان تبدیل به تفرجگاهی برای 
شــهروندان و خانواده ها شود.وی ادامه داد: در بیش از 
دو دهه گذشته شرایط بســیار نامناسبی در رود دره 
فرحزاد وجود داشت و این مکان زیبا تبدیل به پاتوق 
افراد کارتن خواب، معتادین متجاهر و مواد فروشــان 
بود و همین مسئله معضلات اجتماعی بسیاری را در 
منطقه برای شــهروندان به وجود آورده و امنیت آنها 
را تهدید کرده بود.دبیر قرارگاه اجتماعی شهر تهران، 
افزود: با توجه به تشکیل قرارگاه اجتماعی شهر تهران 
در دوره جدید مدیریت شــهری، یکی از اولویت های 
اصلی این قرارگاه، رســیدگی به وضعیت ساماندهی 

دره فرحزاد بود که خوشــبختانه بــا اقدامات و تدابیر 
صورت گرفته توســط اعضاء، در چندین نوبت نسبت 
به جمع آوری معتادین متجاهر و خرده فروشان مواد 
مخدر اقدام شد تا دره فرحزاد حالا به یک مکان امن 
برای شــهروندان تبدیل شود و در حال حاضر نیز رود 
دره فرحزاد عاری از معتادین متجاهر شــده اســت 
و خانواده هــا می توانند بدون هیــچ دغدغه ای از این 
تفرجگاه طبیعی و زیبا استفاده کنند.بنابر اعلام روابط 
عمومی ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران، وی در خصوص برخــی اقدامات 
اجرایی قرارگاه اجتماعی شــهر تهران نیز تصریح کرد 
:نصب برج های نوری و روشن کردن فضا و مسیر این 
طبیعت زیبا، احداث جاده جهت تردد و پشتیانی، آغاز 
به کار گام های اجرایی اکوپارک و بازگشــایی مســیر 
تردد از ابتدای رود دره تا امام زاده داوود)ع( و استقرار 
کیوســک های انتظامی در این مسیر جهت برقراری 
امنیــت کامل و جلوگیــری از تکــرار ورود معتادین 
متجاهر و متخلفان به منظور رفاه حال شــهروندان و 
بازدید کننــدگان، از جمله اقدامات قرارگاه اجتماعی 

شهر تهران در روددره فرحزاده بوده است.
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